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Néhány héttel ezelőtt még a végzősök legnívósabb eseményén ünnepeltünk együtt.  

A Gyűrűavató a korábbi évekhez képest – a hallgatói igényekhez igazodva – jelleget váltott: 

elhagyta báli jellegét; most a fiatalok ünnepi cermónián avatták fel gyűrűiket, ezt követően 

pedig zenés-táncos rendezvényen vettek részt. Az ünnepség mellett az elmúlt időszakban 

két hackathonnak is helyet adott egyetemünk: a saját rendezésű NKE Hackathonon hall-

gatóink az aktuális társadalmi-gazdasági-ipari kérdésekben mélyülhettek el, ötleteikkel 

hozzájárulva a megoldásokhoz, míg a Cassini Hackathon résztvevői Európa védelmi képes-

ségeivel foglalkoztak, tervezve a napjainkban is üzemben lévő űreszközökkel. De nem csu-

pán ezekről számolunk be a félév utolsó előtti lapszámában: foglalkozunk az orosz-ukrán 

háború aktualitásaival, a kriptovaluták jövőjével, a ChatGPT-vel, illetve kedvezve az űrhajós 

mozikat kedvelőknek, bővített filmajánlóval jelentkezünk. Jó kikapcsolódást kívánunk!
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KÖZPONT

azNKE-ről
Kozma Tibor Bence még csak másodéves hallgató a Nemzeti  

Közszolgálati Egyetem (NKE) Víztudományi Karán (VTK), azonban 
már egy alelnöki ciklust maga mögött tudva irányítja a VTK Hallgatói 

Önkormányzatát ettől az évtől. Bence a bajai közösségi és sportéletbe, 
valamint a VTK-s diploma nyújtotta lehetőségekbe  

engedett bepillantást interjúnkban. 

Miért választottad a VTK-t és a vízügyi üzemeltetési 
mérnöki szakot? 

Vízügyi szakgimnáziumba jártam, ahol számos Baján 
végzett, az Országos Vízügyi Főigazgatóságnál dolgozó 

óraadó tanárom volt. Általuk tudatosult bennem, hogy 
annak, aki vízügyi területen szeretne vezető lenni, 

szinte megkerülhetetlen a VTK-s diploma.  
A konkrét képzésemet, vagyis a vízügyi üze-

meltetési mérnöki alapképzési szakot 
a választható specializációk alapján 

választottam. Már a felvételi jelent-
kezésnél kinéztem a víziközmű 
üzemeltetési specializációt, mivel 
ez olyan területről ad átfogó képet 
rövid idő alatt és képez magas 
minőséget képviselő szakem-
bereket, amelyek engem mindig 

foglalkoztattak: például hogy hogyan 
kell üzemeltetni egy fürdőt vagy szennyvíz-

tisztító telepet.
Hogyan kerültél kapcsolatba a HÖK-kel, és milyen fel-
adataid voltak eddig?
Legelőször a gólyatáborban találkoztam a szervezettel, ahol 
bemutatták nekünk, mivel foglalkozik a Hallgatói Önkormányzat. 
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KOZMA 

TIBOR BENCE
Víztudományi Kar

II. évfolyam
vízügyi üzemeltetési mérnöki szak

Már akkor megtapasztaltam jövőbeli hallgatóként, hogy 
milyen fantasztikus élményt nyújt nekünk a táborral 
egy ilyen jól szervezett csapat, és azt éreztem, hogy 
a későbbiekben ugyanezt szeretném én is visszaadni 
másoknak. Nem volt kérdés, hogy azonnal jelentkezzem 
a VTK HÖK-be, amint kiírták az éves választásokat.
A 2021/2022-es tanévben képviselőtársaim megsza-
vaztak a választmány sport- és kulturális ügyekért fele-
lős alelnökének, jelenleg pedig a VTK HÖK elnökeként 
tevékenykedem. A legelején izgultam egy kicsit, mivel 
még nem volt tapasztalatom a rendezvényszervezés 
terén, illetve ez volt az első félév a járvány után, amikor 
lehetőségünk volt megtartani az összes betervezett 
eseményünket. Azonban ahogy lezajlott az általam 
vezetett bizottság által szervezett első szemeszternyitó, 
és azt az elégedettséget láttam az arcokon, amit én 
éreztem a gólyatáborban, már tudtam, hogy minden 
rendben lesz. Úgy gondolom, hogy ez az időszak, 
valamint a VTK-n végbement fejlesztések – például az 
új sportpálya és a rengeteg új sporteszköz – alapozott 
meg a későbbi sikereinknek, és jó kiindulási pont volt 
az elnöki ciklusom kezdetéhez. 
Mennyire aktív a sportélet a ti campusotokon? 

Ahogy az előbbiekben is említettem, számos fejlesztés 
valósult meg az utóbbi időben a hallgatói sportélet 
fellendítéséért. Úgy tűnik, hogy ezek célba értek, hiszen 
gyakorlatilag télen-nyáron fociznak a hallgatók az új 
sportpályán, és a pingpongasztalok is sokszor hasz-
nálatban vannak. Kiemelendő, hogy 2022-től Baján is 
elérhető az egyetem sportkártya-szolgáltatása. Nálunk 
ehhez több létesítményt is külső szolgáltató biztosít.  
A kártyával a Bajai Sportuszodát és a város legna-
gyobb konditermét is tudjuk látogatni, továbbá kipróbál-
hatjuk a lövészetet a Honvédelmi Sportközpontban. 
Emellett részt veszünk számos versenyen is. Ezek közül 
legnevesebb a Dunai Regatta országos sárkányhajó-
bajnokság volt, ahol amatőr kategóriában az első he-
lyen végeztünk, az NKE többi karáról érkező hallgatóval 
együtt. A kapott díj mellett ez fontos volt a közösség-
építés szempontjából is, mivel hozzájárult ahhoz, hogy 
egyre több kapcsolatot építsünk ki és integrálódjunk 
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vízügyi üzemeltetési mérnöki szak

a budapesti hallgatótársainkkal. Ma már a VTK-sok 
nem érzik azt, hogy problémát jelentene a távolság az 
egyetemi barátságok megszerzésében.
Milyen céljaid vannak elnökként? 
Elsődleges célom a kari hallgatószám növelése, amin 
rengeteget dolgoztunk az elmúlt év során. Mi is részt 
vettünk az NKE Roadshow-ban, vagyis visszamentünk 
régi középiskoláinkba, ahol népszerűsítettük a kar kép-
zéseit. Ellátogattunk kiállítóként az EDUCATIO Szakkiál-
lításra, a központi nyílt napra, valamint mi is szerveztünk 
egyet külön, Baján. Tapasztalataim szerint míg régebben 
az emberek nem voltak tisztában azzal, hogy mi is az a 
Víztudományi Kar, vagy mit csinálnak a nálunk végzettek, 
mostanában, ha valahol az országban előjön a nevünk, 
akkor az a mondat következik: „Ó igen, a mérnökök!”. 
Ezt alátámasztja az NKE-re és azon belül is a karunkra 
jelentkezettek száma: a 2023-as felsőoktatási felvé-
teli eljárásban az egyetemünkre átlagosan 16%-kal 
jelentkeztek többen, mint egy évvel azelőtt, valamint a mi 
képzéseinkre leadott jelentkezések – az első helyes és 
összjelentkezések egyaránt – több mint 100%-kal növe-
kedtek az előző évhez képest, ami fantasztikus szám.
Hogyan lehetne jobban bevonni a bajai hallgató-
kat az összegyetemi programokba?
Fontos, hogy valóban megismerjék ezeket a prog-
ramokat, amihez nem elég, ha megosztjuk nekik a 
Facebook-eseményt. Én szinte az összes összegyetemi 
programon megfordulok, ezért a saját tapasztalataimat 
tudom átadni annak, akivel csak találkozom. Nélkülöz-
hetetlen az is, hogy a bajaiaknak legyenek kapcsolataik 
az egyetem többi hallgatójával, mivel jobb érzés úgy 
szórakozni vagy sportolni, ha ismerősök között van az 
ember. Ebben az irányban számos előrelépést tettünk. 
Jó kiindulási alap a regattás csapatunk, vagy az, hogy 
más karokról is szívesen járnak hozzánk Bajára az éves 
horgászversenyünkre, ami szintén ezeknek a kapcsola-
toknak a megszületését segíti elő.
Milyen a hallgatói tudományos élet a VTK-n?
Elsősorban a Zsuffa István Szakkollégium várja azokat 
a hallgatókat, akik szeretnének egy egymást támo-
gató szakmai közösséghez tartozni a Víztudományi 
Karon. Emellett mi is minden ősszel és tavasszal 
megrendezzük a Tudományos Diákköri Konferenciát, 
ahol a hallgatói létszámunk arányához mérten minden 
alkalommal jelentős számú versenyző méretteti meg 
magát. Szakmai pályázatok terén is kifejezetten sok 

lehetőségünk van, amelyek a VTK weboldalán érhetőek 
el, összegyűjtve. Ezen a téren senkinek nem szokott 
hiányérzete lenni nálunk.
Milyen közösségi programokat szerveztek? 
A tanulás mellett a kikapcsolódást is nagyon fontosnak 
tartjuk, ezért számos hallgatói rendezvényünk van: kari 
szemeszternyitók, farsangi buli, rengeteg sportverseny, 
vacsoracsata, vagyis főzőverseny vándorkupával. 
Két kiemelt eseményünk egyrészt a sportnap jellegű 
hallgatói nap, ahol a hallgatók a sportok mellett bográ-
csozhatnak és este bulizhatnak egyet közösen, illetve 
kiosztjuk az éves sportversenyek után járó érmeket is. 
A második – és egyben legnagyobb – rendezvényünk 
pedig a VTK-s gólyabál, amelynek minden évben na-
gyon örülnek a hallgatóink. Idén bővült a repertoárunk, 
először tartottunk közös erdei túrát és kultúrestet, ahol 
hangszeres előadások mellett például versszavalás is 
szerepet kapott az újonnan épült hallgatói terünkben.
Melyik a kedvenc hallgatói rendezvényed? 
Ez nehéz kérdés, de ha választanom kellene, akkor 
a vacsoracsatát mondanám. Nemcsak azért, mert 
sokszor én zsűrizem, és ilyenkor nem kell vacsorát 
készítenem magamnak, hanem azért is, mert jó látni, 
hogy a kollégium nagy része összegyűlik ilyenkor és 
kíváncsian várja, hogy az egy félévvel azelőtthöz képest 
ki nyeri el a vándorkupát. Mindenki a lehető legjobbat 
akarja alkotni, bár kicsit mindig félek, mert a francia he-
tek általában a verseny idejére esnek a campus mellett 
található boltban, és volt rá példa, hogy csigával nevez-
tek a versenyre, de ilyenkor legalább új ízélményekkel 
gazdagodtunk.
Hogy látod, milyen esélyekkel indul egy VTK-s 
hallgató a munkaerőpiacon? 
Nagyon jó esélyekkel, beszéljünk magán- vagy állami 
szektorról, belföldön vagy akár külföldön. A mérnökök-
ből mindenhol hiány van a világon, nem ritka, hogy a 
végzős hallgatókat már az utolsó évükben alkalmaz-
zák a cégek elég szép fizetéssel, esetenként autóval, 
laptoppal, telefonnal. Sokan emiatt levelező tagozaton 
fejezik be a képzést. Én személy szerint fürdőüzemel-
tetéssel szeretnék foglalkozni, de mostanság egyre 
jobban gondolkozom a vízdiplomácia mesterképzé-
sünk elvégzésén is, mivel ez a terület is nagyon fontos 
szerepet fog kapni a következő tíz évben. Egy dolog 
bizonyos: aki a VTK-n végez, arra biztos jövő vár. 

SZÖVEG: Molnár Kamilla FOTÓ: VTK HÖK
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Fiktív, de mégis valóságos? A Ludoviceum Kupa a magyar történelem 
egy-egy kiragadott eseményét körülölelő tanulmányi-kreativitási verseny, 
amelyben a hallgatói képzelet és véleménynyilvánítás játszik elsődle-

ges szerepet. A verseny során az írott történelem eseményeit egy-egy 
elemmel megváltoztatják, ami újabb végkifejleteket nyit meg a résztve-
vők számára; a folyamatok kidolgozása, figyelembe véve minden más, 

a korszakhoz hű tényezőt, a jelentkező csapatok feladata.
Az egyetem és az Egyetemi 
Hallgatói Önkormányzat harma-
dik alkalommal rendezte meg a 
Ludoviceum Kupa elnevezésű 
versenyt, ahol a hallgatók 4 
fős csapatokba rendeződve 
kreatív gondolkodásukat, vita- 
és érvelési készségüket, illetve 
kommunikációs képességeiket 
felhasználva mérhették össze 
erejüket hallgatótársaikkal. 
A rendezvény egyik legfontosabb 
célja, hogy a hallgatók a verseny 
során játszva tanulhassanak, 
emellett megtapasztalják a csa-
patmunka és az együtt gondol-
kodás hatékonyságát, örömét. 

A Ludoviceum I. (Anthologia) 
tantárgycsoport tárgyaiból a 
politikatörténeti és politikaelmé-
leti szemelvényekből korszakok 
alapján összekapcsoltuk a 
magyar történelem legfontosabb 
kihívásait s ezek egyetemes tör-
téneti kontextusait, az egyetemes 
és magyar politikai gondolkodás 
alapeszméivel.
A verseny idén az alternatív 
történelmi szövegalkotás mellett 
egy vitaversennyel is kiegészült. 
A jelentkezést követően a csapa-
toknak előre meghatározott tétel-
mondat alapján kellett megírniuk 
alternatív történelmi esszéjüket.  

A tételmondat egy fiktív, megvál-
toztatott történelmi eseményt írt 
le: Az 1848/49-es forradalom és 
szabadságharc következménye-
ként az osztrák és orosz seregek 
Temesvárnál leteszik a fegyvert  
a magyar csapatok előtt.  
A csapatok szcenárióra építve ál-
lítottak össze egy alternatív törté-
nelmi idővonalat, és bemutatták, 
hogy szerintük a megváltozott 
szituáció hogyan befolyásolta  
a történelem menetét. 
Az alapszituáció szerint az 
1849-es tavaszi hadjárat magyar 
sikerei ráébresztették a bécsi 
udvart, hogy nem tudnak úrrá 

Új köntösben 
a III. Ludoviceum 

Kupa 
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lenni a helyzeten, sőt az előretörő 
honvédseregek már a birodalmi 
fővárost fenyegették. Éppen 
ezért Ferenc József császár 
1849. május 1-én levélben fordult 
I. Miklós orosz cárhoz, amely-
ben fegyveres segítséget kért a 
lázadás elfojtásához. A verseny-
zőknek az idővonal kidolgozá-
sakor figyelembe kellett venniük 
Magyarország és Ausztria 
kapcsolatának átszerveződési 
lehetőségét, valamint ki kellett 
térjenek a Magyarországon élő 
kisebbségek helyzetére is az 
újjászerveződő országban.
Fiktív idővonalunkon a cár 
ugyanakkor nem tulajdonított 
nagy jelentőséget a segítségké-
résnek, így elenyésző mennyi-
ségű katonát küldött az oszt-
rákok segítségére. A temesvári 
csatában a Bem József vezette 
magyar sereg döntő vereséget 
mért az osztrák és orosz csapa-
tokra, így azok Temesvárnál letet-
ték a fegyvert 1849. augusztus 
9-én Bem tábornok előtt. Ezt 
követően megnyílt az út Kossuth 
Lajos előtt, hogy a Habsburg-ház 
trónfosztása a gyakorlatban is 
érvényesüljön. 
A fentebb megfogalmazottak 
alapján kellett kidolgozniuk egy 
3–5 oldalas esszét, amihez 

két tételmondat és helyzetkép 
alapján hallhattak érveket 
az érdeklődők. A harmadik 
helyezésért folytatott csatában 
„Fiktív idővonalunkon 1490-ben 
a Rákos mezején összehívott 
országgyűlésen Corvin János 
lépett a trónra Jagelló Ulászló 
és János Alberttel szemben. 
Corvin János célul tűzi ki, hogy 
folytatja apja ausztriai hódításait, 
valamint a főurak által megosz-
tott ország egységesítésére tesz 
kísérletet. Tételmondat: Corvin 
Jánosnak sikerül megszilárdítani 
a hatalmát az országban.”  
A győzelemért a „Fiktív idővo-
nalunkon 1956-ban Nasszer 
egyiptomi elnök nem államo-
sítja a Szuezi-csatornát, így 
nincs nemzetközi konfliktus az 
1956-os magyar forradalom és 
szabadságharc idején. Tétel-
mondat: A nyugati országok és 
az ENSZ nagy figyelmet szentel 
a magyarországi konfliktusnak.”  
A döntő vita végeztével a 
szakmai zsűri röviden érté-
kelte a versengő csapatokat, 
majd Nagyernyei-Szabó Ádám 
professzor, a rendezvény egyik 
fővédnöke tartott záróbeszédet, 
s adta át a nyereményeket  
a helyezést elért csapatoknak.
 SZERZŐ: Rybár Petra Réka

történelmi és politikaelméleti 
tudásukat, illetve a Ludoviceum-
tantárgycsoport keretében elsa-
játított készségeiket használták. 
Az esszéket a Ludoviceum I. 
(Anthologia) tantárgycsoport 
egyes oktatóiból álló zsűri bírálta, 
és kiválasztotta azt a 4 csapatot, 
amely a döntő fordulóba jutott.
A 2023. évi Ludoviceum Kupa 
döntőjét március végén ren-
dezték. A továbbjutó csapatok 
oxfordi vitakultúrában mérhették 
össze tudásukat. Összesen 4 
csapat vett részt a döntőben, 
tehát egy bronzmeccs és egy 
döntő vita zajlott. Fiktív történelmi 
síkon alapuló tételmondat alapján 
kellett vitázniuk pro és kontra 
felállásban. A versenyzők a 
vitatémákat előzetesen megis-
merték, azonban azt, hogy a pro 
vagy a kontra oldalt képviselik, 
csak a vita előtt tudták meg  
a résztvevők.
A vitákat szakmai zsűri, Balatoni 
Mónika, az ÁNTK Társadal-
mi Kommunikáció Tanszék 
mesteroktatója, Zachar Péter 
Krisztián, az ÁNTK nemzetközi 
dékánhelyettese, valamint Boda 
Mihály, a HHK Hadtörténelmi, 
Filozófiai és Kultúrtörténeti 
Tanszék tanszékvezetője érté-
kelte. A viták során a következő 

               



8

A nemzetközi hallgatói ügyek központosítása évek óta terítéken van  
az Egyetemi Hallgatói Önkormányzatban és a 2023. február 15-én alakult 
Nemzetközi Bizottság létrehozásával vette kezdetét. A bizottság ezáltal 
szélesebb körű tagságra tehetett szert, hiszen az NKE minden karáról 
bekapcsolódtak a nemzetközi ügyekért, a mobilitási programokért,  

a be- és kiutazni vágyók megsegítéséért tenni és fejleszteni vágyó hallga-
tók. A Nemzetközi Bizottság szorosan együttműködik az Erasmus Student 
Network hálózatával és helyi szervezetével, bővítve ezzel a nemzetközi 
hallgatók részére tervezett programokat és tájékoztató eseményeket.

A bizottság a nemzetközi mobilitásban 
részt vevő hallgatók érdekképviseleté-
nek ellátásában, valamint az egyetemi 
életbe való integrációjukat elősegítő, 
közösség- és rendezvényszervező 
tevékenységek rendezésében látja el 
legfőbb feladatát. A felsorolt tevékeny-
ségek megfelelő ellátásához a bizottság 
folyamatosan kapcsolatot tart az NKE 
nemzetközi rektorhelyettesével, valamint 
a Nemzetközi Iroda munkatársaival. 
Ebben az új felállásban az EHÖK nem-
zetközi elnökhelyettesének elnöklé-
sével ülésező bizottság szervezi meg 
a különböző mobilitási programmal 
beutazó nemzetközi hallgatók részére 
az egyes rendezvényeket. A Nemzetközi 
Irodával együttműködve szervezik meg 
az Erasmus+ Partner Expót, ahol a már 
mobilitásban részt vettekkel és  
a partneregyetemek hallgatóival, oktató-
ival beszélgethetnek kötetlenül  
az érdeklődők.
A bizottság folyamatosan monitorozza 
azokat a lehetőségeket, amelyekkel 
megkönnyíthetik a nemzetközi hallgatók 
életét. Alapvető feladataik közé tarto-
zik, hogy tájékoztassák a hallgatókat 
a külföldi tanulmányi úttal és külföldi 

BEMUTATKOZIK AZ EHÖK NEMZETKÖZI BIZOTTSÁG
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KÖZPONT

szakmai gyakorlattal kapcso-
latban, valamint az ezekkel 
járó kérdéseket megválaszolja 
és a felmerülő problémákat 
megoldja.
A Nemzeti Közszolgálati Egye-
tem célul tűzte ki, hogy  
a képzésekre felvételt nyert 
hallgatók legalább fele külföldre 
utazhasson, és tapasztalatot 
szerezzen a nyelvhasználat, az 
idegen nyelven zajló oktatás 

A különböző rendezvények 
szervezése mellett a bizottság 
fő feladatköre a megfelelő 
érdekképviselet biztosítása. 
Sikernek könyvelhető el az is, 
hogy a mobilitási programban 
részt vett hallgatótársaknak 
már van lehetőségük – ameny-
nyiben vizsgaidőszakban még 
külföldön tartózkodnak – online 
is vizsgázni az NKE-s tárgya-
ikból. Ide tartozik az is, hogy 
utánajárnak a késésben lévő 
ösztöndíj-kifizetéseknek vagy 
a kreditbeszámítás elfogadá-
sának. Nem utolsósorban a 
bizottság minden hallgatókat 
érintő eseményről idegen 
nyelven tájékoztatja az NKE-re 
beutazó hallgatótársakat.
A bizottság szeretné szoro-
sabbra fűzni együttműkö-
dését az NKE nemzetközi 
rektorhelyettesével, és közös 
stratégiát találni a nemzetközi 
hallgatók ügyeinek hatékony 
gondozásához. Ehhez tartozik 
az is, hogy a kiutazó hallgatók 
esetében összehangolják a ka-
rok közötti információáramlást 
a partnerintézményekbe jelent-
kezett hallgatói rangsorokról.
Ha az Erasmus+ mobilitási 
programmal, a Stipendium 
Hungaricum Mentorprogram-
mal vagy az ESN Buddy rend-
szerrel kapcsolatban kérdésed 
merülne fel, keresd bátran az 
EHÖK Nemzetközi Bizottságá-
nak tagjait!.
 SZERZŐ: Rybár Petra Réka

és a nemzetközi kapcsolatok 
elmélyítése érdekében. Az 
EHÖK Nemzetközi Bizottsága 
efféle motivációt és segítséget 
igyekszik nyújtani az érdeklő-
dők számára. A jövőben min-
den szak tantervében várható 
olyan előzetesen és dedikáltan 
ajánlott félév, amely során  
a legkedvezőbb tanulmányi 
lehetőséget tudja biztosítani  
az egyetem a hallgatóknak.

BEMUTATKOZIK AZ EHÖK NEMZETKÖZI BIZOTTSÁG
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A NEMZETI KÖZSZOLGÁLATI EGYETEM EGYIK LEGFONTOSABB  
HAGYOMÁNYŐRZŐ HALLGATÓI ESEMÉNYE AZ EGYETEMI HALLGATÓI  

ÖNKORMÁNYZAT ÁLTAL RENDEZETT, VÉGZŐSÖKNEK SZÓLÓ GYŰRŰAVATÓ.  
AZ ESEMÉNY A KORÁBBIAKHOZ KÉPEST ELHAGYTA BÁLI JELLEGÉT,  

ÉS ÜNNEPI CEREMÓNIA, VALAMINT AZ AZT LEZÁRÓ ZENÉS-TÁNCOS  
RENDEZVÉNYKÉNT ŐRZI TOVÁBB HAGYOMÁNYÁT.

Gyűrűavató

             

11

KÖZPONT

Az Egyetemi Hallgatói Önkormányzat a kiemelt 
esemény szervezése során idén is igyekezett a 
korábbi évek során kapott visszajelzéseket és  
a hallgatók igényeit figyelembe venni.  
A ceremóniára meghívást kaptak az egyetem 
prorektorai és dékánjai is, megköszönve nekik 
azt az odaadó munkát, amellyel támogatták  
a most végzős hallgatókat. 
A ceremónián kétszázhúsz hallgató vett részt, 
akik az ünnepi beszédeket követően pezsgős 
koccintással felavatták gyűrűiket. A megha-
tó beszédek alatt visszaemlékezhettek az 
egyetemen töltött időszak alatti eseményekre, 
közös élményekre. A köszöntőket Deli Gergely, 
a Nemzeti Közszolgálati Egyetem rektora, Mé-
hes Tamás, az Államtudományi és Nemzetközi 
Tanulmányok Kar oktatási dékánhelyettese, 
Lippai Péter dandártábornok, a Hadtudomá-
nyi és Honvédtisztképző Kar dékánja, Kovács 
Gábor rendőr vezérőrnagy, a Rendészettudo-
mányi Kar dékánja, valamint Bíró Tibor,  
a Víztudományi Kar dékánja tartották, s 
megköszönték a hallgatóknak, hogy az NKE 
képzéseit választották, és biztatták őket, hogy 
találják meg életútjukat az NKE adta háttértu-
dásnak köszönhetően. A beszédeket Krózser 
Martin, az Egyetemi Hallgatói Önkormányzat 
elnökének pohárköszöntője zárta, majd a 
résztvevők hivatalosan felavatták gyűrűiket.
A végzős évfolyam most utoljára ünnepelhetett 
együtt, hiszen a záróvizsgákat követően hátra-
hagyják az egyetem adta burkot. Az oktatók és 
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tanárok örömmel buzdítják a végzős hallga-
tókat, hogy maradjanak az egyetem köteléké-
ben, és folytassák képzésüket akár mester-, 
doktori vagy továbbképzési szinten.
Az NKE adta lehetőségek, programok, az 
oktatóiktól kapott tudás és ismeretek mindig 
emlékeztethetik a hallgatókat arra, hogy  
a Nemzeti Közszolgálati Egyetem minden 
képzési területen a lehető legtöbbet igyekszik 
nekik nyújtani.
Az NKE alumni közössége folyamatosan 
növekszik, ez lehetőséget biztosít a hallga-
tótársaknak, hogy megőrizzék az itt kötött 
barátságaikat és jó kapcsolataikat, valamint 
továbbra is várják őket az egyetem által rende-
zett eseményeken.

A gyűrűavatás jelkép, hogy a tanult ismeretek 
hogyan válnak majd hasznossá és jelentőssé  
a hallgatók élete és munkája során. Nemcsak 
eszmei értéke marad az NKE-s identitásnak, 
hanem megjelenik az egyetemi és kari arculati 
elemekkel ellátott gyűrűben is. Ez a gyűrű őrzi 
meg szívükben az egyetem színeit és sokfélesé-
gét, ez a szimbolika végigkíséri őket egész éle-
tükben. A gyűrű maradandó tárgyként mindig 
az itt töltött időre emlékezteti a hallgatókat, 
pontosabban arra, hogy milyen élményeket 
szereztek. A gyűrűk felavatásával pedig közös 
élményt szerezhettünk a hallgatóknak, ami 
jobban összehozza a hivatásrendeket és erősí-
ti a karok közötti integrációt.
Az estét közös zenés-táncos rendezvény 
zárta az Akvárium Klubban, ahol színvonalas 
fellépők és lemezlovasok szolgáltatták a zenét. 
A végzős hallgatók a képzésük idejük alatt lévő 
utolsó hallgatói bulin vehettek részt. 
A visszajelzések pozitívak voltak: a 2022-es 
adatokhoz képest idén másfélszeresére nőtt  
a gyűrűt igénylő hallgatók száma. 
 SZERZŐ: Rybár Petra
 FÓTÓ: Szilágyi Dénes
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HIVATÁS

CASSINI HACKATHON

17

EGY ELHÚZÓDÓ  
HÁBORÚ, AVAGY  
MI TÖRTÉNIK  
A SZOMSZÉDUNKBAN?

20
NKE
HACKATHON
2023

14
HIVATÁS
Ha kíváncsi vagy nálunk végzett hallgatóink egyetem utáni életpályáira, vagy  
érdekelnek a szakmai-tudományos tevékenységek és az aktuálpolitika, itt a helyed!
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A NEMZETI KÖZSZOLGÁLATI EGYETEM INNOVÁCIÓS ÉS TECHNOLÓGIAI IRODÁJA (ITI)  
2023. ÁPRILIS 12-ÉN RENDEZTE MEG AZ NKE HACKATHON 2023 DÖNTŐJÉT AZ ORCZY ÚTI  
KOLLÉGIUMBAN. A KÉTFORDULÓS HALLGATÓI INNOVÁCIÓS ÖTLETVERSENY CÉLJA AZ VOLT,  
HOGY AZ EGYETEM HALLGATÓI ELMÉLYÜLJENEK AZ AKTUÁLIS TÁRSADALMI-
GAZDASÁGI-IPARI KÉRDÉSEKBEN, TOVÁBBÁ ÖTLETEIKKEL HOZZÁJÁ-
RULJANAK A PROBLÉMÁK MEGOLDÁSÁHOZ. AZ ESEMÉNY 
NYILVÁNOS VOLT, MEGHÍVOTT SZAKMAI VENDÉGEK ÉS 
ÉRDEKLŐDŐK IS RÉSZT VETTEK A RENDEZVÉNYEN.

2023
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A DÖNTŐS CSAPATOK
A csapatoknak 20 perces 
időkeretben, előre meghatáro-
zott szempontok alapján kellett 
bemutatniuk innovációs ötletei-
ket. A döntőre történő felkészü-
lésükhöz mentorok nyújtottak 
szakmai segítséget. A fináléba 
– előadásaik sorrendjében – az 
alábbi hat csapat jutott: Bá-
zis, Rakéta, 5G-uys, AnyWay, 
Ludovika Collegium, SWAP. A 
prezentációkat ötfős zsűri bírálta 
el. A zsűri elnöke Szakos Judit, 
innovációs szakértő, az Eötvös 
József Kutatóközpont Ameri-
ka Kutatóintézet tudományos 
segédmunkatársa, a zsűri tagja 
Németh András alezredes, az 
NKE Hadtudományi és Hon-

védtisztképző Kar Elektronikai 
Hadviselés Tanszék tanszékve-
zető egyetemi docense; Márton 
István MVM Smart Future Lab 
vezérigazgatója; Hőnyi Péter, 
a Start it @K&H inkubációs 
programvezetője és Zónai 
Roland Európai Unió Szellemi 
Tulajdoni Hivatala (EUIPO) pro-
jektmenedzsere.  
A 2-5 fős csapatok jelentős 
kutatómunkával, jól felépített 
ötletekkel és bemutatókkal ké-
szültek, amelyeket többségében 
kiváló stílusban, magas szakmai 
színvonalon adtak elő a helyszí-
nen lévő és az online közvetítést 
figyelő érdeklődőknek.
 Amíg a zsűri elvonult, hogy 
meghozza döntését, addig  
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Dr. Dávid Ferenc, a Technológiai 
Transzfer Intézet tudományos 
munkatársa tartotta meg elő-
adását az intézetről és az inno-
vációról, illetve Bognár Máté, az 
NKE HHK negyedik évfolyamos 
hallgatója mutatta be ötletét ver-
senyen kívül „Városi harckocsi 
harcászati eljárások megalkotá-
sa és tökéletesítése mestersé-
ges intelligencia segítségével” 
címmel.

A VÉGEREDMÉNY
A program végén a zsűri össze-
sítette az eredményeket, meg-
vitatta a csapatok helyezését, 
majd Szakos Judit ismertette 
az ötletverseny végeredmé-

nyét. Különdíjat kapott a SWAP 
csapata a verseny főtámogató-
jától, az MVM Smart Future Lab 
Zrt.-től. A harmadik helyezett a 
Bázis csapat lett, amelynek öt-
letét a Start it @K&H inkubációs 
program karolja fel, a máso-
dik helyen a 5G-uys végzett, 
akiket az MVM mentorál majd 
és minden csapattag egy-egy 
soundbar-ral lett gazdagabb. 
Az első helyen pedig a Rakéta 
csapat végzett, amelynek tagjai 
okosórákat nyertek, mentoruk 
pedig az NKE Innovációs és 
Technológiai Irodája lesz majd. 
A fenti nyeremények mellett 
egyetlen csapat sem távozott 
üres kézzel a döntőről, ugyanis 

minden versenyző kapott egy-
egy MVM SFL-s ajándékcso-
magot.
Az NKE nevében köszönetet 
szeretnénk mondani a díjakat 
felajánlott támogatóinknak, 
mindenekelőtt az MVM Smart 
Future Lab Zrt.-nek a zsű-
riben történő részvétel és a 
felajánlott ajándéktárgyak és 
a mentorációs lehetőségért. 
Köszönet illeti a Start it @K&H 
munkatársait a zsűriben történő 
részvételért és az általuk fel-
ajánlott inkubációs programban 
történő részvételi lehetőség 
miatt. 
 FORRÁS: NKE Innovációs  
 és Technológiai Iroda
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A ROHAMOSAN FEJLŐDŐ TECHNOLÓGIA MELLETT FOLYAMATOSAN SZÜKSÉGÜNK VAN  
AZ ÚJ, INNOVATÍV PROJEKTEK KIDOLGOZÁSÁRA, ILLETVE MEGVALÓSÍTÁSÁRA. EBBEN  
A TEKINTETBEN KIFEJEZETTEN JÓ HÍR, HOGY A TUDOMÁNYOS KÖZÖSSÉG LÉTSZÁMA IGEN 
MAGAS, RÁADÁSUL NYITOTT AZ ÚJONNAN CSATLAKOZNI KÍVÁNÓK SZÁMÁRA. A KÜLÖN-
BÖZŐ PROJEKTEK ÉLETÉBEN PEDIG NEM LEHET FIGYELMEN KÍVÜL HAGYNI AZ ÜZLETI  
VONALAT SEM, MIVEL MEGANNYI TUDOMÁNYOS PROFILLAL RENDELKEZŐ VÁLLALAT 
MŰKÖDIK SZERTE A VILÁGON. A CASSINI HACKATHON ÖTLETVERSENY MAGYARORSZÁGI 
FORDULÓJÁRA A HAZAI DESIGN TERMINAL SZERVEZÉSÉBEN KERÜLT SOR A LUDOVIKA 
CAMPUS ORCZY ÚTI KOLLÉGIUMÁBAN 2023. MÁRCIUS 24–26. KÖZÖTT. A JELENTKEZŐK 
EURÓPA VÉDELMI KÉPESSÉGEIVEL FOGLALKOZTAK A NAPJAINKBAN IS ÜZEMBEN LÉVŐ 
ŰRESZKÖZÖKKEL TERVEZVE.

CASSINI HACKATHON

Az Európai Unió Űrprogramügy-
nöksége (EUSPA) koordinálja 
az Európai Bizottság CASSINI 
elnevezésű kezdeményezését, 
amelyet azért hoztak létre, hogy 
a 2021–2027 közötti ciklusban 
támogassák az űriparban jelen 
lévő cégeket, startupokat, 
valamint kis- és középvállalkozá-
sokat. Gyakorlatilag az Európai 
Unió űrprogramjának egészére 
nyitott ez a program, tehát a 
tevékenységek között megtalál-
hatjuk például az indítórakéták 
vagy nanoműholdak gyártását, 
valamint az űreszközök segítsé-
gével gyűjtött adatokon alapuló 
szolgáltatásokat és termékeket 
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egyaránt. A kezdeményezés 
komoly pénzügyi alappal 
rendelkezik (1 milliárd 
euró), többek között 
ebből finanszírozzák az 
ötletversenyeket, illetve 
az üzleti gyorsítást is.  
A CASSINI tehát 
egyszerre foglal 
magában tudományos 
tartalmat, valamint kiugrási 
lehetőséget, ahol a legelső 
lépések egy-egy hackathon 
alkalmával történhetnek meg.
2023 márciusában egyszer-
re tíz országban (Bulgária, 
Ciprus, Franciaország, 
Horvátország, Lengyelország, 
Lettország, Magyarország, 
Olaszország,  
Románia és Svédország) zajlott 
ez a verseny, és közülük hazánk-
ban vettek részt rajta a legtöb-
ben, több mint ötven fő volt 
jelen a hétvégén az eseményen. 
Tíz csapat jelentkezett, tagjaik 
között egyaránt szerepeltek 
külföldi és magyar hallgatók, 
utóbbiak esetében a Budapesti 
Műszaki és Gazdaságtudományi 
Egyetem, az Eötvös Loránd 
Tudományegyetem, nem 
utolsósorban pedig a Nemzeti 
Közszolgálati Egyetem polgárai 
is képviselték intézményüket. 
A versenyzőknek három, az 
európai védelmi képességekhez 
szorosan kapcsolódó kihívás 
– terepközi mobilitás, a tenge-
reken megjelenő fenyegetések, 
valamint a kritikus infrastruktúra 
védelme – közül kellett egyet 
kiválasztani, amelyhez projektet 
kellett készíteniük. Az innovatív 
megoldásokban azonban be kel-
lett tervezniük olyan uniós esz-

közök alkalmazását is, amelyek 
jelenleg a világűrben működnek, 
mint például a Copernicus Föld-

megfigyelési műholdak, illetve  
a Galileo és az EGNOS navigációs 
műholdak. Március 24-én, online 
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formában volt 
az esemény meg-
nyitója, hiszen valamennyi 
részt vevő országban egyszer-
re zajlott le. Az aktív munka 
szombaton kezdődött, ekkor 

a versenyben szereplő 
csapatok workshopokon 
vettek részt, továbbá 

több szakértő is mentorálta 
a projektfolyamatot, akik között 
ott dolgozott az NKE Világűrjog 
és Politika Kutatóintézetének két 
munkatársa is.  
A verseny utolsó napján, mielőtt 
a csapatok egy-egy három-
perces előadás keretében 
a szakmai zsűri előtt bemu-
tatták ötletüket, Dr. Ferencz 
Orsolya űrkutatásért felelős 
miniszteri biztos köszöntötte a 
résztvevőket, később pedig Dr. 
Porkoláb Imre dandártábornok, 
a védelmi innovációért felelős 
miniszteri biztos is beszédet 
mondott. A versenyzők rendkívül 
kreatív projekteket prezentáltak, 

amelyek 
kapcsán ér-
demes kiemelni, hogy többen is 
a tengeri kihívásokat választották 
(az előadások egyikében még a 
méltán népszerű karib-tengeri 
kalóz, Jack Sparrow kapitány is 
feltűnt). A zsűri számára a helye-
zések kiosztása nem volt könnyű 
feladat, végül azonban a három 
díjazásban részesülő csapat 
örömmel vette át a nyeremé-
nyeket. Az űreszközöket illetően 
megemlítendő, hogy a verseny 
zárónapján a BME Suborbitals 
csapata is jelen volt, akik nem-
zetközi versenyekre készítenek 
szuborbitális repülést (nagyjából 
3 kilométeres magasságról be-
szélhetünk) végrehajtani képes 
rakétákat, amelyekből kettőt 

ki is állítottak az érdeklődők 
számára. Megtekinthető 

volt még aznap a 
magyar fejlesztésű Pille 

dózismérő, amely a Mir 

űrál-
lomáson 
működött 1997-
ben, és az ott tartózkodó 
űrhajósokat érő sugárzást 
mérték vele.
Egy-egy ilyen rendezvény 
nagyon sok lehetőséget kínál 
a résztvevők számára, és itt 
nem csupán az eredményekre 
kell gondolnunk. Az űrszektor 
egyre több potenciállal bír, és 
ennek köszönhetően egyre több 
aspektusból, tudományterületről 
kell megközelíteni. Az ebben 
történő szerepvállalás egyik 
kulcsa, hogy csapatban sok 
mindent el lehet érni, többek 
között egy innovatív projekt 
kidolgozása, majd megvalósí-
tása által. Fontos a kapcsolatok 
építése, továbbá a különböző 
támogatásokban való részesü-
lés is, mindehhez pedig remek 
platformot tudott teremteni a 
CASSINI Hackathon. 
 SZERZŐ: Jászfalvi Orsolya
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EGY ELHÚZÓDÓ 
HÁBORÚ, 
AVAGY 
MI TÖRTÉNIK A 
SZOMSZÉDUNKBAN?
2022 ELEJÉN A NEMZETKÖZI KÖZÖSSÉG VIGYÁZÓ SZEMEIT UKRAJNA FELÉ 
VETETTE, MIVEL KIÉLEZŐDNI LÁTSZOTT EGY ÚJABB, AKÁR FEGYVERES HAR-
COKIG IS ESZKALÁLÓDÓ KONFLIKTUS, AZONBAN A TÁMADÁS TÉNYLEGES 
BEKÖVETKEZTÉBEN SOKAN NEM HITTEK. 2022. FEBRUÁR 24-ÉN VISZONT 
OROSZORSZÁG MEGINDÍTOTTA AZ OFFENZÍVÁT A SZOMSZÉDJA ELLEN, ÉS 
AZ OROSZ–UKRÁN HÁBORÚ 2014 UTÁN ÚJRA FELLÁNGOLT. A HARCOK VÉGÉT 
MÉG EGY ÉVVEL KÉSŐBB IS CSAK VÁRNI LEHET, HISZEN AZÓTA IS TARTANAK 
A FEGYVERES ÖSSZEÜTKÖZÉSEK, AMELYEK MÁR TÖBB TÍZEZER HALÁLOS ÁL-
DOZATOT KÖVETELTEK, A LAKHELYÜKET ELHAGYNI KÉNYSZERÜLŐ POLGÁROK 
SZÁMA PEDIG MILLIÓS NAGYSÁGRENDŰ. A NEMZETKÖZI ÉS EURÓPAI SZAK-
KOLLÉGIUM, VALAMINT A PUSKÁS TIVADAR MŰSZAKI SZAKKOLLÉGIUM KEREK-
ASZTAL-BESZÉLGETÉSÉN MEGHÍVOTT ELŐADÓK ÉRTÉKELTÉK AZ ELMÚLT EGY ÉV 
TÖRTÉNÉSEIT, ÉS KÍSÉRLETET TETTEK ARRA IS, HOGY A KONFLIKTUS LEHETSÉGES 
KIMENETELEIT FELVÁZOLJÁK.
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intézetvezetője a beszélgetés 
során rávilágított arra, hogy 
Ukrajna nemzeti integritásának 
végrehajtását háborús úton teszi, 
és az elnök, Volodimir Zelenszkij 
kapcsán még hozzátette, nem is 
szükséges a háború megnyerése 
ahhoz, hogy nemzeti hőssé vál-
jon, mivel ez a hozzáállás óriási 
erőt ad a népe számára.  
A konfliktus akkora jelentőséggel 
bír, hogy egyfajta viszonyítási 
pontként szerepel majd Uk-
rajna történelmében. Egészen 
szörnyűek a veszteségi statisz-
tikák, mindazonáltal az ukránok 
pontosan számoltak azzal, hogy 
ha kiállnak az országuk mellett, 
az nem kevés áldozattal jár majd, 
és a háború „energiaforrásának” 
ukrán oldalon mindenképpen az 
ellenállást lehet tekinteni. Fontos 
megemlíteni a nyugati országok 
támogatását, és ennek kapcsán 
érdemes megjegyezni, hogy 
egyáltalán nem szükséges teljes 
körű támogatás, mivel nagyjá-
ból kirajzolódott már az ebben 
részt vevő országok csoportja, 
mint például a balti államok, 

Lengyelország, Románia és a 
skandináv országok. Ami az 
Egyesült Államokat illeti, Wa-
shington abban lenne érdekelt, 
hogy Ukrajna ne pufferzóna, 
sokkal inkább védőbástya legyen 
Európa és Oroszország között. 
Stepper Péter, a Nemzetközi 
Biztonsági Tanulmányok Tanszék 
adjunktusa szerint a háború vé-
gének kulcsa abban rejlik, hogy 
dekódolni kell az oroszok, illetve 
azon belül is a Putyin-rezsim 
politikai céljait, majd hozzátette, 
a felek vélhetően vagy kompro-
misszum vagy kimerülés miatt 
kényszerülnek majd tárgyalóasz-
talhoz. Ha Kína szemszögéből 
vizsgáljuk a konfliktust, megál-
lapítható, hogy számukra sem 
előnyös az időzítés, bár nagy 
valószínűséggel – a jelenleg 
Oroszországgal fennálló „közeli” 
viszonyból kifolyólag – kaphattak 
tájékoztatást Moszkvától a 2022 
februárjában indított offenzívával 
kapcsolatban. Peking részéről 

Ukrajna sok más, a térségben 
lévő országhoz hasonlóan a 
rendszerváltás éveiben, a Szov-
jetunió felbomlását követően lett 
szuverén állam, tehát Európában 
tulajdonképpen a fiatal államok 
közé tartozik. Tálas Péter, a 
Stratégiai Védelmi Kutatóintézet 
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már érkezett béketervezet, ami 
saját nemzeti célokat is szolgál-
hat: a tervezettel Kína pontosan 
tudja mutatni, hogy jelentős 
státusza van a világpolitikában. 
Az orosz–ukrán háború értéke-
lésében meghatározó tényezők 
a különböző szankciók, amelyek 
bevezetése szintén sok kérdést 
felvet. Közülük az egyik leggya-
koribb arra vonatkozik, hogy 
érdemben mikor fogják kifej-
teni hatásukat. Az elmúlt évek 
tapasztalata azt mutatja, hogy 
az ilyen jellegű intézkedések 
4-4,5 év távlatában teszik ezt, 
azonban Tálas Péter rávilágí-
tott arra is, hogy az oroszok 
bizonyos mértékben fel voltak 
készülve ezekre, ami például az 
energiaellátás kapcsán is meg-
nyilvánult a tározók feltöltésének 
elmulasztásakor. Mindazonál-
tal a 2014-ben foganatosított 
szankciók mostanra már elérték 
céljukat: Oroszország egyre 
nehezebben finanszírozza a 
háborút. Az Egyesült Államok az 

intézkedések tekintetében a világ 
pénzügyi rendszerén keresztül 
képes leginkább érvényesülni, 
mivel ezt a területet a mai napig 
a nyugati országok befolyásolják, 
elég csak arra gondolni, hogy 
általában dollárban vagy euróban 
számolják az árakat. A beszél-
getés során az ukrán ellentáma-
dás esélyei kapcsán Dr. Kaiser 
Ferenc elmondta, hogy pontosan 
nem tudni, Oroszország milyen 
tartalékokkal rendelkezik, az 
azonban biztos, hogy egyrészről 
Ukrajnának nincs meg a katonai 
értelemben vett 3:1-es elsöprő 
aránya, másrészről az orosz 
hadsereg sem fog összeomlani. 
Amennyiben lesz ellentámadás, 
az a déli fronton fog megtörténni, 
ahonnan a Krím is újra elérhető 
lenne. A szemben álló felek kap-
csán ki kell emelni, hogy az egyik 
oldalon egy mindenre elszánt 

ukrán vezetés áll, míg a mási-
kon egy vezető, akinek nincs 
mit kockáztatnia. A beszélgetés 
résztvevői egyetértettek abban, 
hogy a béke nincs kilátásban, 
hiszen abban például garantálni 
kellene Ukrajna biztonságát, és 
ennek kapcsán megemlítendő a 
NATO-ba és az Európai Unióba 
történő felvétele is. Vélhetően ki 
fognak fáradni a felek, azonban 
akkor is alacsony intenzitással 
folytatódik majd a konfliktus. 
Az orosz–ukrán háború jelenleg 
intenzíven zajló szakasza több 
mint egy év után sok más or-
szágra is hatást gyakorol, sokan 
komoly mértékben érdekeltek a 
rendezésben. A békéről beszélni 
azonban az esetek többségében 
beszélni könnyebb, semmint azt 
megvalósítani. 
 SZERZŐ: Jászfalvi Orsolya 

FOTÓ: Reuters, MTI, AP
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MI LESZ VELED, 
KRIPT ?
AZ ELMÚLT ÉVEKBEN A FIZETŐESZKÖZÖK EGYIK LEGNAGYOBB VÁLTOZÁSA  
A KRIPTOVALUTA MEGJELENÉSE VOLT, TÖBB MILLIÓ EMBER FEKTETTE PÉN-
ZÉT ILYEN ESZKÖZÖKBE, ÉS TÖBB HELYEN TUDUNK EZEKKEL A VALUTÁK-
KAL FIZETNI. A NÖVEKEDÉSE MINDEN EDDIGINÉL GYORSABB VOLT AZ 
ELMÚLT IDŐSZAKBAN, UGYANAKKOR A JÖVŐJE MÉG SOHA NEM VOLT 
ENNYIRE BIZONYTALAN. A HÉTKÖZNAPI BEFEKTETŐK, AKIK KÖZÜL 
SOKAN NEM TUDTÁK PONTOSAN, MI AZ A BLOKKLÁNC, KÖVETTÉK 
A REDDIT-TÉMÁK VÍRUSKÉNT TERJEDŐ ÚTJÁT, AHOL A „STONKS”-RÓL 
ÉS „DIAMONDHANDS”-EKRŐL SZÓLÓ BESZÉDEK EZREKET KÉSZTET-
TEK ARRA, HOGY KÖZÖSEN „A HOLDRA” TORNÁZZÁK FEL BIZONYOS 
ÉRTÉKPAPÍROK ÁRÁT.

A kriptopénz, amelyet egykor 
csak a rendszerellenes befek-
tetők viszonylag marginális 
közössége értett meg, mos-
tanra ismertté válik mindenki 
számára, méghozzá gyorsan. 
Elemzők becslése szerint 
a globális kriptopénzpiac 
2030-ra több mint háromszo-
rosára nő, és közel 5 milliárd 
dolláros értéket fog elérni. 
Akár be akarnak szállni, akár 
nem, a befektetők, a vállal-
kozások és a márkák nem 
sokáig hagyhatják figyelmen 
kívül a kriptovaluták növekvő 
áradatát.
2018-hoz képest a régebbi 
felhasználók sokkal gyorsabb 
ütemben kezdték támo-
gatni a kriptót. Az Egyesült 
Államokban a 35 év feletti 

fogyasztók közel felét (47%) 
teszik ki azok, akik a követke-
ző 6 hónapban kriptopénzbe 
kívánnak befektetni. Sok 
ilyen, jelenlegi és potenciális 
befektető számára a kripto 
új módot kínál a pénzügyeik 
kezelésére, és sokan azt is 
tapasztalják, hogy a kripto 
pénzügyi szabadsága felsza-
badította őket a hagyományos 
bankrendszer merevsége alól.
Az utóbbi időben a kripto-
pénzek előnyei vonzani kezd-
ték a pénzintézeteket, és a 
klasszikus pénzvilág igyekszik 
kiszolgálni a megnövekedett 
keresletet, például a U.S. 
Bank nemrégiben létreho-
zott egy bitcoin letétkezelési 
szolgáltatást, amely lehe-
tővé teszi a fedezeti alapok 

számára, hogy részesedést 
vállaljanak a digitális valu-
tában. Az elmúlt években a 
kriptopénzekbe áramló banki 
tőke lassan kezdte megváltoz-
tatni a piac erőviszonyait.
A kriptovalutával való keres-
kedéshez még bejelentett 
lakhelyre sem volt szükség, 
mint más hagyományos banki 
szolgáltatásoknál, mindössze 
internetkapcsolat kell hozzá. 
A kriptopénz elvileg a min-
dennapi felhasználók kollektív 
cselekvéseire támaszkodik az 
önszabályozásban; ők tartják 
biztonságban és naprakészen 
a tranzakciók főkönyvét – a 
blokkláncot –, és a folyamat 
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piacot – lehetővé téve, hogy 
több vállalkozás fogadjon el 
digitális valutákat, növelve 
azok értékét és biztonságát a 
csalásokkal szemben, miköz-
ben csökken a volatilitás és 
a bűnözés. Másrészt sokan 
aggódnak amiatt is, hogy a 
kriptopénzek szabályozása 
hatékonyan korlátozhatja a 
kriptopénzek peer-to-peer jel-
legét, ami a kezdeti befektető-
ket vonzotta. A kriptopénzek 
szabályozásának hátrányait 
potenciálisan nagyobb fenye-
getésnek is látják, nem csak 
a pénztárcájukra, hanem az 
egyéni szabadságjogokra is, 
amelyeket jelenleg a decent-

ralizált és anonim piacon 
tapasztalnak.
Az átlagbefektető, a kormány-
zati szabályozók és a kripto 
zöldebbé tételére törekvők 
számára ez a paradoxonok 
időszaka, amelyben el kell 
igazodniuk. Ha egy dolog 
biztos, az az, hogy a piac 5 év 
múlva ugyanolyan felismerhe-
tetlen lehet számunkra, mint  
öt évvel ezelőtt.
Hogy mit hoz a jövő, még 
mindig nem világos. Bár a 
kriptopénz jövőjét a szabály-
zók fogják alakítani, azt a 
márkák is befolyásolhatják, 
amelyek közül sokan beugra-
nak a piacra, hogy kielégítsék 
a növekvő piac azon igényeit, 
amelyeket a kormányok eddig 
figyelmen kívül hagytak. Ez 
lehet a „kezdők” számára ké-
nyelmesebb, biztonságosabb 
környezetben történő keres-
kedés megkönnyítése, vagy 
oktatás és források kínálása a 
kíváncsi érdeklődők számára.
A hozzáférési és oktatási 
lehetőségeket kínáló fizetési 
vállalatok kétségtelenül von-
zóbbá teszik a kereskedelmet 
az idősebb befektetők szá-
mára, míg a digitális valutákat 
elfogadó vállalkozások egyre 
bővülő listája biztonságosab-
bá és stabilabbá teheti  
a piacot. Bármit is tartogat a 
kriptopénzek jövője, sok mun-
ka vár még a kockázatok  
és a hasznok kiegyensúlyozá-
sára, és rengeteg lehetőség 
vár azokra a márkákra és ma-
gánszemélyekre, akik vállalják 
a feladatot. 
 SZERZŐ: Vattai Eszter

lehetővé teszi, hogy bárki, aki 
rendelkezik számítógéppel, 
coinokat bányászhasson.
A bitcoin feltalálása óta a 
kormányok a hagyományos 
befektetési kategóriákhoz 
képest viszonylag keveset 
tettek a piac szabályozása 
vagy mérséklése érdekében. 
A kriptopénznek nagyrészt 
hagyták, hogy egyedülállóan 
decentralizált pénzügyi esz-
közként elterjedjen a világon.
Mostanra a decentralizált 
pénzügyekkel szembeni 
laissez-faire hozzáállás kezd 
elhalványulni. A befektetők 
számára azonban nagyon 
fontos, hogy milyen lesz 
a kormányzati felügyelet 
részleteiben. Egyrészt sok 
befektető úgy véli, hogy a na-
gyobb szabályozás legitimál-
hatja a még csak most induló 
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ChatGPT
A CHATGPT NYELVI MODELLT AZ OPENAI, A VILÁG EGYIK VEZETŐ MESTERSÉGESINTELLIGENCIA-

KUTATÓ CÉGE FEJLESZTETTE KI. A GPT-3.5 ARCHITEKTÚRÁN ALAPUL, ÉS ARRA TERVEZTÉK,  
HOGY TERMÉSZETES NYELVI FELDOLGOZÁSSAL SZIMULÁLJA AZ EMBERÉHEZ HASONLÓ  

BESZÉLGETÉSEKET. A CHATGPT-T HATALMAS MENNYISÉGŰ SZÖVEGES ADATON KÉPEZTÉK KI, 
AMELY A KÖNYVEKTŐL, CIKKEKTŐL KEZDVE A WEBOLDALAKON ÁT A KÖZÖSSÉGI MÉDIÁS  
BEJEGYZÉSEKIG ÉS AZ E-MAIL-VÁLTÁSOKIG MINDENT TARTALMAZ. EZ LEHETŐVÉ TESZI,  

HOGY OLYAN SZÖVEGET ÉRTSEN MEG ÉS GENERÁLJON, AMELY EGYSZERRE PONTOS  
ÉS RELEVÁNS AZ ADOTT TÉMÁHOZ.
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A modell számos olyan 
képességgel rendelkezik, 
amely hihetetlenül sokoldalú 
nyelvi modellé teszi. Olyan 
feladatok elvégzésére képes, 
mint a nyelvi fordítás, az 
összegzés és a hangulatelem-
zés. Emellett kérdésekre is 
képes válaszolni, szövege-
ket generálni felszólítások 
alapján, sőt, esszéket is írhat. 
A ChatGPT egyik leglenyű-
gözőbb tulajdonsága, hogy 
képes az emberéhez hasonló 
válaszokat generálni a termé-
szetes nyelvi bemenetekre. 
Képes megérteni egy mondat 
szövegkörnyezetét és jelenté-
sét, és nyelvtanilag helyes és 
a beszélgetés szempontjából 
releváns módon felelni.
Széleskörűen alkalmazha-
tó különböző iparágakban, 
többek között az egészség-
ügyben, a pénzügyekben és 
az ügyfélszolgálatban.  
Az egészségügyben beteg-
ségek diagnosztizálására, 
a tünetek és a kórtörténet 
alapján kezelési javaslatok 
megtételére használható.  
A pénzügyekben képes a piaci 
trendek elemzésére és adhat 
befektetési ajánlásokat.
Az ügyfélszolgálaton a 
ChatGPT személyre sza-
bott támogatást nyújthat az 
ügyfeleknek, megválaszolva 
kérdéseiket és megoldva 
problémáikat valós időben. 
Használható bizonyos felada-
tok automatizálására is, pél-
dául időpontok ütemezésére 
vagy emlékeztetők küldésére.
A ChatGPT emellett rendkí-
vül jól adaptálható és testre 

szabható. Válaszai a különbö-
ző felhasználók és alkalma-
zások igényeihez igazíthatók. 
Ez lehetővé teszi a fejlesztők 
számára a modell finomhan-
golását, hogy optimális telje-
sítményt érjenek el az adott 
felhasználási esethez.
Másik kulcsfontosságú előnye 
a skálázhatósága. Felhőalapú 
modellként nagy mennyisé-
gű kérést képes kezelni, és 
gyorsan reagál a felhasználói 
lekérdezésekre. Ez ideális 
választássá teszi a nagy 
forgalmú és nagy felhasználói 
bázissal rendelkező alkalma-
zásokhoz.
A ChatGPT forradalmasíthatja 
a gépekkel való interakciót 
és a különböző feladatok au-
tomatizálását. Időt takaríthat 
meg és javíthatja a hatékony-
ságot olyan feladatok elvég-
zésével, amelyek egyébként 
emberi beavatkozást igényel-
nének. Ez felszabadíthatja az 
emberi erőforrásokat, hogy 
összetettebb és kreatívabb 
feladatokra összpontosíthas-
sanak.
A ChatGPT fejlesztése 
azonban etikai aggályokat is 
felvet. Ahogy a nyelvi model-
lek egyre fejlettebbé válnak, 
potenciálisan felhasználhatók 
álhírek létrehozására vagy a 
közvélemény manipulálására. 
A probléma rávilágít az ilyen 
technológiák felelősségteljes 
fejlesztésének és alkalmazá-
sának szükségességére.
A ChatGPT hihetetlenül nagy 
teljesítményű nyelvi mo-
dellként képes átalakítani 
különböző iparágakat. Az 

emberihez hasonló válaszok 
generálására és a beszélgetés 
kontextusának megértésére 
való képessége felbecsülhe-
tetlen értékű eszközzé teszi 
az olyan feladatokban, mint 
az ügyfélszolgálat és  
az egészségügy. Fontos 
azonban, hogy szem előtt 
tartsuk e technológiák etikai 
vonatkozásait, és felelős-
ségteljesen használjuk őket. 
Ahogy a nyelvi modellek to-
vább fejlődnek, kétségtelenül 
egyre fontosabb szerepet fog-
nak játszani az életünkben.
A cikk végéhez érve: hányan 
vették észre, hogy az írás  
a ChatGPT-vel készült? 
Néhány nyelvi és stilisztikai 
hiba talán szemet szúrhat az 
olvasónak, de a modell két-
ségkívül remek eszköze a 21. 
századnak. A cél az volt, hogy 
új segítséget mutassunk: a 
ChatGPT segíthet, ha egy 
tantárgyban sok kérdés merül 
fel, ezen felül egy határidőből 
kicsúszott esszé megírásában 
is mankó lehet. 
Hátránya az, hogy adatbázisát 
legutóbb 2021 szeptembe-
rében frissítették. Azóta sok 
új információ és adat jelent 
meg a világban, így érdemes 
mindig ellenőrizni  
az információkat, hogy meny-
nyire aktuálisak és pontosak. 
Ahogyan említettük, a prog-
ram etikai korlátait minden-
képp illik tartani, és nem sza-
bad túlzásba esni a szövegek 
generálásával. A szabályozás-
ra egyelőre még nem találták 
meg a választ. 
 SZERZŐ: Vattai Eszter
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A szerző az előszóban elmondja, 
hogy a kötet alapjául az általa 
vezetett Protokollkommunikáció 
nevű Instagram-oldal szolgált, ahol 
szintén a különböző illemszabályok 
alkotják a tartalmakat. Az érdek-
lődők száma hamar megugrott, 
jelenleg több mint százezer követő-
vel rendelkezik. A szám pontosan 
mutatja, hogy meglehetősen nagy 
a téma iránti kereslet, ami különö-
sen jó hír, tekintve, hogy ma talán 
egyre kevesebb figyelmet fordítunk 
az ilyen szabályok betartására. A 
könyv igen széles körű betekintést 
nyújt, az előszó éppen ezért javas-
latot tartalmaz, hogy a kötetet nem 
szükséges egyben elolvasni, illetve 
korántsem tankönyvről van szó, 
sokkal inkább a szemezgetésre 
biztatja az olvasót. Az Illemkalauz 
igazán olvasmányos, egyszerre 
találunk benne kicsit bővebben 
kifejtett háttér-információkat, 
amelyek magyarázzák az adott 
szabályt, illetve tömör és lényeg-
re törő mondatokat egyaránt. A 
belbecs mellé természetesen 
külcsín is társul, a könyvben sze-
replő rajzok még fogyaszthatóbbá 
teszik a tartalmakat, vizuálisan is 
hangsúlyozva egy-egy tanácsot. 

I LLEMKALAUZILLEMKALAUZ
BIZONYOS ILLEMSZABÁLYOKKAL NEM CSUPÁN SZAKMAI KÖRNYEZETBEN TALÁLJUK  

SZEMBEN MAGUNKAT, HANEM A MINDENNAPOKBAN IS. GONDOLHATUNK ITT PÉLDÁUL  
A TERÍTÉSRE, AZ ÖLTÖZKÖDÉSRE, VAGY AKÁR AZ UTAZÁSOK SORÁN BETARTANDÓ  
SZABÁLYOKRA, AMELYEK KÖZÜL EGYIK-MÁSIK APRÓSÁGNAK TŰNHET, MÉGIS SOKAT  

SZÁMÍTHATNAK. DR. VESZELSZKI ÁGNES PROTOKOLLSZAKÉRTŐ ÉS EGYETEMI DOCENS  
2022-BEN KEZDTE MEG MUNKÁJÁT AZ NKE-N, AHOL JELENLEG AZ ÚJONNAN MEGALAKULT 
DIGITÁLIS MÉDIA ÉS KOMMUNIKÁCIÓ TANSZÉK TANSZÉKVEZETŐJE. A 2021-BEN MEGJELENT  

ILLEMKALAUZ CÍMŰ KÖNYVÉVEL OLYAN „ÚTMUTATÓ” KERÜLT AZ OLVASÓK KEZÉBE,  
AMELYBEN A LEGGYAKORIBB ÉLETHELYZETEKHEZ KAPCSOLÓDÓAN AD PROTOKOLLTANÁCSOKAT.

A praktikus méret a szerző által is 
javasolt szemezgetéshez szintén 
tökéletesen társul, hiszen táskában 
magunkkal hordva akár a tömeg-
közlekedési eszközökön ülve, akár 
valahol várakozás közben bele 
lehet olvasni. 
A „protokoll” szó hallatán az esetek 
nagy többségében valószínűleg 
a hivatali, esetleg diplomáciai 
vonatkozású előírásokra gondo-
lunk, ami természetesen egyáltalán 
nem helytelen, azonban a könyv 
bemutatja, hogy a fogalmat tá-
gabban is lehet értelmezni. A kötet 

naprakészségét bizonyítja, hogy 
önálló fejezetet szentel a telefonon, 
illetve a közösségi média felüle-
tein történő kommunikációnak, 
utóbbi esetében pedig a tartalmak 
megosztásához is ad megfonto-
landó tippeket. A szerző tehát több 
olyan élethelyzetet mutat be, ahol 
érdemes egy-két szabályt betar-
tani, tanácsot megfogadni. Széles 
a paletta, azonban valamennyiük 
esetében közös vonásként emel-
hetjük ki az egymásra való odafi-
gyelést, valamint az udvariasságot. 
A könyvet végigolvasva biztosan 
sok pont tűnik majd egyértelműnek 
számunkra, azonban bőség-
gel akadnak köztük olyanok is, 
amelyeknek annak kellene lenniük, 
vagy valamilyen okból nem is volt 
róluk tudomásunk. 
A szerző az előszóban kiemeli azt 
is, hogy a kötetben szereplő sza-
bályok nem kőbe vésettek, illetve 
javarészt a mi kultúránk szokásait 
tükrözik (kivéve, ahol kifejezetten 
más országok vonatkozásában 
ír), tehát leginkább útmutatásként 
érdemes őket kezelni.  
Az olvasó személyének függvénye, 
hogy a könyvben megtalálható 
élethelyzetek közül mennyivel tud 
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azonosulni, melyekben volt már 
része, vagy lehet része  a jövőben. 
Előbbit tekintve a könyv áttanulmá-
nyozása nagyon jó módja annak, 
hogy változtassunk rossz szokása-
inkon. Hasonló hatása lehet annak, 
ha egy jövőbeni szituáció kapcsán 
találunk tanácsot, amelyet igyek-
szünk majd megfogadni, betartani.  
Az alkalmazásokhoz természete-
sen nyitottság is kell, mivel el kell 
fogadni azt, hogy léteznek ilyen, 
kőbe ugyan nem vésett, azonban 
mégis egyfajta pluszt magukban 
hordozó szabályok. Mindegyiket 
talán nem is lehet betartani, hiszen 
függenek az adott szituációtól, 
valamint az abban velünk együtt 
jelenlévőktől is, viszont a lehető 
legmegfelelőbb mértékben tanúsí-
tott odafigyelésnek még talán senki 
nem látta kárát. A mások irányában 
mutatott tisztelet (amelyet szintén 
több aspektusban lehet érteni) 
alapvetően egyszerre válthat ki jó 
érzést az adott illetőben és ben-
nünk egyaránt. 
Az emberi kapcsolatok építése, 
valamint alakítása és fenntartása 
számos tényezőtől függ, ko-
moly szerepet játszanak 
ebben az Illemkalauzban 
összegyűjtött szabályok és 
tanácsok egyaránt. Legyen 
szó családi vagy baráti 
körről, munkakörnyezetről, 
a közösségi médiáról, illetve 
nemzetközi, diplomáciai találkozók-
ról, valamennyi esetében érdemes 
tisztában lennünk ezekkel, mivel 
talán apróságoknak tűnnek, azon-
ban pontosan ezek betartása vagy 
elmulasztása bírhat a legnagyobb 
jelentőséggel. 
 SZERZŐ: Jászfalvi Orsolya
 FOTÓ: Mészáros Eszter
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TÖRTÉNET: 

RENDEZÉS: 

SZÍNÉSZEK: 

Szerintünk
10 10
10 10
9 10

ÁPRILIS 12. AZ ŰRHAJÓZÁS VILÁGNAPJAKÉNT TARTJUK SZÁMON, HISZEN JURIJ GAGARIN 
SZOVJET KOZMONAUTA 1961-BEN EZEN A NAPON UTAZOTT ELSŐ EMBERKÉNT A VILÁG-
ŰRBE. AZ EMBERES ŰRREPÜLÉS TÖRTÉNETÉBEN MEGANNYI TOVÁBBI KÜLDETÉSRE KERÜLT 

SOR AZ ELMÚLT HAT ÉVTIZEDBEN, AMELYEK SORÁBAN MAGYAR SZEREPLŐKET IS  
TALÁLHATUNK, GONDOLJUNK ITT FARKAS BERTALANRA. EZ A RENDKÍVÜL KOMOLY  
TUDOMÁNYOS TELJESÍTMÉNY ÚJRA ÉS ÚJRA MEGIHLETI A KULTÚRA KÜLÖNBÖZŐ  
TERÜLETEIT, ÉS EZ ALÓL NEM KIVÉTEL A MOZGÓKÉP SEM. AKÁR VALÓSÁGALAPÚ,  

AKÁR KITALÁLT TÖRTÉNETEK JELENNEK MEG A KÉPERNYŐKÖN, A VILÁGŰR  
LÁTVÁNYVILÁGA MINDIG ELKÉPESZTŐEN HAT, ILLETVE ELGONDOLKODTATJA  

A 21. SZÁZADBAN ÉLŐKET, HOGY A SCI-FIKÉNT MEGJELENŐ ELEMEK EGYRE INKÁBB  
KÖZELEBB ÁLLNAK A TUDOMÁNYOS VALÓSÁGHOZ, MINT A FIKCIÓHOZ.

MENTŐEXPEDÍCIÓ
Mark Watney története mind a film alapjául 
szolgáló regény (Andy Weir: A marsi) lapjain, 
mind pedig a vásznon megelevenedve nem 
csupán a sci-fi műfaj szerelmeseinek válhat 
kedvencévé, hanem azok számára is, akik 
nem űrhajós álmokat dédelgettek gyerekként. 
Főhősünk a NASA egyik asztronautája, aki 
az Ares-3 küldetés tagjaként a Marsra utazik, 
azonban a 6. solon (marsi időszámítás szerinti 
napon) a csapatnak azonnal el kell hagynia 
a bolygót egy vihar miatt. A felszállóegység 
felé tartva Markot elsodorja egy antenna, így 
a legénység nélküle száll fel, mivel úgy látták, 
társuk életét vesztette. A vihar elvonultával 
Mark magához tér, és rá kell döbbennie, hogy 
egyedül maradt a Marson, ahol többek között 
rendelkezésére áll a Lak, az űrhajósok bázisa, 
illetve minden egyéb eszköz (például marsjáró), 
amelyeket a küldetés teljesítéséhez a bolygóra 
vittek. Feladata megoldani a kommunikációt 
a NASA-val, a világ tudtára adni, hogy életben 
van, valamint életben is kell maradnia  
a megmentéséig, hiszen a készletek is vége-
sek. Mark találékonysága és kellően csípős 
stílusa teszi könnyedebbé ezt a nagyon nehéz 
szituációt, és élvezhetővé a történetmondást. 
A marsi burgonyatermesztésről, illetve az 
1970-es évek diszkózenéinek hatásairól is 
bőven tájékozódhatunk, miközben azon lehet 
izgulni, hogy Mark hogyan tér haza a Földre.
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TÖRTÉNET: 

RENDEZÉS: 

SZÍNÉSZEK: 

Szerintünk
10 10
9 10
10 10

A SZÁMOLÁS JOGA
Az emberes űrrepülés történetének mérföldkö-
vei az űrverseny két szereplőjének, a Szovjet-
uniónak és az Egyesült Államoknak a nevéhez 
köthetők. Ezek a pillanatok több szempontból is 
meghatározóak, ahogyan azt A számolás joga 
által bemutatott történetben is láthatjuk. A fő-
szerepben három afroamerikai tudós nő jelenik 
meg, nevezetesen Katherine Johnson, Dorothy 
Vaughan és Mary Jackson, akik az 1960-as 
években a NASA-nál dolgoznak, még bőven  
a szegregáció időszakában, tehát az ő munká-
jukat kevésbé becsülik meg. Három, a szakte-
rületükön kivételesen nagy tehetségű hölgyről 
beszélünk azonban, akiknek sikerült kivívniuk a 
megérdemelt tiszteletet. Katherine matematikai 
számításaival olyan megoldásokat talál, amelye-
ket a férfi kollégái addig nem tudtak; rendkívül 
nagy szerepet játszik az első amerikai emberes 
űrrepülésnél (amelyet Alan Shepard hajtott 
végre), majd később John Glenn repülésénél 
szintén Katherine ellenőrizte a számítógép általi 

számításokat is. Dorothy önállóan tanulta meg  
a Fortran programozási nyelvet, és fontos sze-
repe volt az emberek által végzett kalkulációkat 
helyettesítő számítógépek bevezetésére történő 
felkészítésben. Mary mérnöki munkájával ért el 
komoly eredményeket, hiszen a Virginiai Egye-
tem esti képzésének elvégzését követően (amire 
csak bírósági engedély után volt lehetősége) ő 
lett az első afroamerikai mérnöknő a NASA-nál. 
A film valós eseményeket és személyeket jelenít 
meg, ezzel pedig még közelebb hozza a nézők-
höz azokat a tudományos és emberi értékeket, 
amelyeket ezek a hölgyek elértek.
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CHALLENGER: 
THE FINAL FLIGHT
Az űrrepülések során egyetlen apró hiba 
vagy egy rossz döntés végzetes kimenetelű is 
lehet, amire volt már példa az elmúlt évtize-
dek során. Az egyik ilyen tragédia az amerikai 
Space Shuttle űrprogramhoz kötődik, amely öt 
ténylegesen üzembe helyezett űrsiklót foglalt 
magában. Az eszközök újszerűsége abban 
rejlett, hogy az űrhajókat újra és újra fel tudták 
használni a költséghatékonyság biztosítása ér-
dekében. Az egyik űrsikló, a Challenger 1986-
ban indult utolsó útjára (a célpont a Nemzet-
közi Űrállomás lett volna), olyan legénységgel, 
amelynek tagjai között először szerepelt civil 
utas, egy tanárnő, Christa McAuliffe.  
Az indítást többször halasztották a szokatlanul 

hideg idő miatt, azonban végül megadták az 
engedélyt – a döntést a mai napig vitathatjuk. 
A start után nagyjából egy perccel, amikor 
még szabad szemmel látható távolságban volt 
a Challenger, az űrsikló felrobbant, és  
a teljes legénység életét vesztette. A NA-
SA-nak komoly elszámolnivalója keletkezett 
mindenki felé, leginkább a fedélzeten tartóz-
kodók családjai irányába. A vizsgálatok során 
kiderült a meghibásodás oka, azonban az is, 
hogy ennek kockázatáról a start engedélyezé-
sekor is tudomásuk volt. A négy epizódból álló 
dokumentumsorozat elejétől végéig bemutatja 
a küldetés előkészületeit, az indítást, vala-
mint az utána zajló történéseket, mindezt az 
akkor hivatalban lévő munkatársakkal, illetve 
a legénység családjával, barátaival készített 
interjúkkal kiegészítve.
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A TÁVOLBAN
Visszatérhetünk a Marsra: a Netflix kínálatá-
ban 2020-ban jelent meg a tíz epizódból álló 
A távolban című sorozat, középpontjában egy 
Mars-misszióval. A történet a Hold felszínén kez-
dődik, ahol az öt főből álló nemzetközi legénység 
éppen állomásozik, majd indul tovább az Atlas 
fedélzetén a vörös bolygó irányába. Emma Green 
parancsnoknak azonban számos kihívással 
kell szembenéznie az út során, mivel egyszerre 
kell kezelnie a csapaton belüli feszültségeket 
és a vele szemben kialakuló bizalmatlanságot, 
valamint a családi problémákat (például a férje 
betegségét), amelyeket csupán a világűrből tud 
követni telefonon keresztül. A sorozatban nem is 
feltétlenül az az érdekes, hogy egy három évig 
tartó küldetés során eljutnak a Marsra, sokkal 

TÖRTÉNET: 

RENDEZÉS: 

SZÍNÉSZEK: 

Szerintünk
9 10
10 10
8 10

inkább az egész történet emberi oldala. Az űruta-
zás lélektani tekintetben is rendkívül megterhelő, 
az űrhajósoknak gyorsan kell reagálni és értékel-
ni, döntéseket hozni, ráadásul nem engedhetik 
meg, hogy az érzelmeik vegyék át az irányítást  
a döntéseik felett – mindezt nagyon jól szemlélte-
ti az Atlas legénységének története. 
 SZERZŐ: Jászfalvi Orsolya
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REJTVÉNY
Rejtvényfejtéssel szeretnénk 
egy kis kikapcsolódást nyújtani 
a mindennapokban. Skandival, 
szúdokuval és most már útkere-
sővel is találkozhatsz nálunk.  
Egy kis lazítás sosem árt!

SZÚDOKU 
A rejtvényt egyjegyű számokkal (1-től 9-ig) kell 
kitölteni úgy, hogy minden sorban és oszlopban, 
valamint a kisebb, 3 × 3-as négyzetekben minden 
szám csak egyszer forduljon elő. (Úgy is mond-
hatnánk, hogy minden számnak elő kell fordulnia 
egyszer.)

Medium Sudoku Puzzles 1 
www.printablesudoku99.com 
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1 5 7 3  8    
  4    1 7  
    1 7  6  
 4 3 2  1 7  9 
  8 6 7    1 
   9   6  8 
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8    7 9  4 3 
   6     4 
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9  6 2 3 5  7  
 2 4 7  8    
1  5  4    8 
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LABIRINTUS

             

Tough Mazes by KrazyDad, Book 11 Maze #5

© 2010 KrazyDad.comNeed the answer? http://krazydad.com/mazes/answers
KRAZYDAD.COM/PUZZLES

REJTVÉNY
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segíts bononak  
átjutni  

az útvesztőn!
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